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Nevím, co mě dnes čeká. 
zda něco nemilého nebo milého, 
radost nebo zármutek, 
útěcha nebo soužení. 
Necht je tomu, jak se Ti líbí; 
odevzdávám se Tvé prozřetelnosti 
a podrobuji se Tvé vůli. 

sv. František Xaverský 



Jan Zahradníček 
VÁNOČNÍ 

Všichni ptáci zpěváci 
dávno už odletěli na tu velikou slavnost. 
Spoután nerostným tichem jíní a sněhu mlčí les, 
a co bylo v něm ne¿sličnější, 
smrky a jedličky -
Teď pod stropy světnic ovocem rajským ověřeny 
září světlem, zatímco prskavky vybuchují 
do očí štastných dětí - o vánoce, 
také konvalinky se rozvoněly 
pod burnusem zimy. 
A jmelí druidů postříbřeno se s lustrů třpytí 
nad stoly domácnosti. A ženy, sestry, matky 
zelenou snítku kladou na místa opuštěná 
po těch, jež za obět vybraly si 
žaláře nebo smrt... 
3ěž, krutosti, běž, pastviště jiná hledej si než ta, 
na nichž popásají se v pokoji 
ovečky koled. Zde nekvete kup a prodej. Zde ruce 
nadílkou voní. Třpyt stříbrných zvonků rozlévá se 
přes prahy chrámů, přes prahy domovů -
Jen vstoupit tam. 

Ze sbírky "Čtyři léta", 

RADOSTNÁ JISTOTA V NOVEM ROCE 
Bůh tě vidí, at jsi kdokoli,- osobně, tak, jak jsi. 
Vidí tě a chápe tě, jak tě stvořil. 
Ví, co je v tobě, zná všechny tvé city a myšlenky, tvé vlohy y 

a přání, tvou sílu a tvou slabost. 
Vidí tě v den radosti i v den smutku. 
Cítí s tvými nadějemi a zkouškami. 
Sdílí tvé úzkosti a vzpomínky, veškerý vzestup a pokles tvého 

ducha. 
Objímá tě a nese tě v náručí. 
Čte v tvých rysech, at kvetou zdravím nebo vadnou nemocí. 
Něžně hledí na tvé ruce a nohy, naslouchá tvému hlasu, tepu 

tvého srdce, ba i tvému dechu. 
Nemiluješ se víc, než tě miluje On. 
Nemůžeš se více lekat utrpení, než Jemu je tě líto, když je 

snášíš; a když ti je ukládá, je to, jako by sis je ukládal sám -
jsi-li moudrý - k větší sp^se. 

kard. Newman 
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Tato cesta je právem označována jako dosud nejtěžší, pokud jde 
o vzdálenost a dobu trvání. Svatý Otec musel překonávat mezi jednot-
livými stanicemi své cesty tisícikilometrové vzdálenosti, vyrovnávat 
se s rozdílnými časovými pásmy, klimatem a především XKITX S velmi 
odlišnými etnickými skupinami. Jeden z reportérů, kteří ho doprováze-
li, si povzdychl: "Odkud ten člověk bere tolik dynamismu a energie? 
My jsme unavení už z toho, že ho pozorujeme. A jsme mladší, Zdá se, 
že i on, jako sv.Pavel, všechno zmůže v Tom, který ho povzbuzuje." 

Společenství, bratrství a spolu s ním i svoboda, svornost a spra-
vedlnost bylo hlavní téma Svatého Otce v Bangladéši, kam přijel 19.11. 
Tato země se 100 miliony obyvatel patří mezx ne^cnudší na světě. Ka-
tolíci se tu téměř ztrácejí v mohamedánské záplavě, mohamedánský tlak 
je značný, křesťan je jakoby vyhoštěn a nakonec musí často opustit své 
rodiště. Určitou nezávislost nalezne jen ve velkém městě, jako je např 
Dhaka. Přesto církev v zemi sílí,má již 4 domorodé biskupy, 86 domo-
rodých kněží, 90 bohoslovců a obětavě pracující řeholní sestry. Misio-
náři nikdy sami nepřemlouvají lidi, aby přijali křesťanství. Ale žijí 
s nimi a pomáhají jim. Konvertité pak přicházejí sami, aby je misio-
náři připravili na křest. Tentokrát se hlavní město Dhaka stalo dě-
jištěm velké slavnosti. Svatý Otec tu při mši sv. vysvětil 18 domoro-
dých novokněží. Přítomno bylo 50 tisíc věřících, což je úctyhodné čís-
lo, uvážíme-li, že církev v Dhace má jen 91 tisíc věřících. Na počát-
ku homilie vyzval Jan Pavel II. přítomné, aby se spojili jako členové 
jedné lidské rodiny a velebili Boha. Pak zdůraznil, že přišel jako 
poutník míru, který hledá spravedlnost podle Boží vůle. Pak se obrá-
til k novokněžím a připomněl, že jsou pomazáni především proto, aby 
sloužili Božímu lidu. S jejich láskou ke Kristu je vnitřně a velmi těs 
ně spjat život celé církve v Bangladéši. Všechny věřícívvybídl k úsilí 
o pokojné soužití s mohamedány a o upřímný dialog. Křesťanská víra ne-
ní v Bangladéši ničím cizím, naopak pomáhá ke^správnému ocenění zdej-
ší kultury a tradice. A končil přáním: "Zůstaňte v Kristově lásce a 
zachovávejte věrnost jeho přikázáním» Zůstaňte v Boží lásce, aby vaše 
radost byla úplná a dokonalá." - Na této pastorační cestě kladl Jan 
Pavel II. důraz na ekumenická setkání, proto se sešel s představiteli 
křesťanských i nekřesťanských náboženství i v Dhace. A samozřejmě se 
věnoval otáfckám místní církve v/írozhovoru s biskupy, kněžími, řeholní-
ky a řeholnicemi. Oficiální setkání s vedoucími politiky se vyznačova-
la vzájemnou úctou a uznáním. 

Do Singapuru přiletěl Svatý Otec 201 listopadu. Tento malý stát 
je považován po Japonsku za nejbohatší zemi v Asii. Katolíků je tu 
100 tisíc, necelá 4 procenta obyvatel, mohamedánů je 56 %. Zásluhou 
portugalských misionářů zde začala evangelizace již kolem r.1500. 
Jan Pavel II. se zde zdržel jen sedm hodin, ale tento čas dokonale vy-
užil. Po oficiálním přivítání sloužil mši sv. na stadioně za přítom-
nosti 70 tisíc osob. Byli mezi neimi i nekatolíci. Hlavní námět homi-
lie lze vyjádřit dvěma slovys mír a láska. Hlavním posláním církve je 
hlásat lásku Boží a lásku k Bohu. Láska je současně nejhlubší pravdou 
o Bohu, proto také přikázání lásky je středem Kristova učení, nebot 
Bůh sám je láska. Plodem lásky a darem Ducha sv. je mír, který vždy 
jde ruku v ruce se spravedlností. Mír nemůže být tam, kde není spra-
vedlnost. Papež pak poukázal na místní ož 'vý problém, totiž přísné 
rodinné plánování. Prohlásil přímo a bez Au, že rozhodování o 
tu dětí a jejich výchově je nezadatelným právem rodičů a církev je 
ve výkonu těchto jejich práv všemožně podporuje. V tomto směru nikdo 
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nemá právo vykonávat na ně nátlak. Rodina má být především spole-
čenstvím života a lásky. Na závěr postavil Jan Pavel II.místní cír-
kev pod ochranu Panny Marie,, Po setkání s kněžími a oficiálním roz-
loučení odletěl Svatý Otec na Fidži. 

Souostroví Fidži má jen 672 tisíc obyvatel, kromě 44% domorodců 
zde žijí přistěhovalci růžných etnických skupin. Křestanů je 509Í, 
z nich katolíků 9%. Hlavní město Suva, které má 75 tisíc obyvatel, 
přivítalo Svatého Otce 21.listopadu. Přivítání se konalo ve dvou eta-
pách. Oficiální na letišti, kam přišel guvernér zastupující anglic-
kou královnu, a druhá část na stadioně podle všech domorodých trai 
dic. Celá slavnost byla velmi barvitá, s dialogem, tanci a zpěvy. 
Členové místní biskupské konference přivítali papeže v semiháři. 
Hlavním bodem papežovy návštěvy byla mše sv. v Albertparku. Konce-
lebrovalo ji se Svatým Otcem 12 biskupů a účastnilo se jí 15 tisíc 
osob. Liturgii provázely tradiční zpěvy a tance. V homilii vyšel Jan 
Pavel II. z Kristových slov učedníkům. "Toto je moje přikázání, aby-
ste se navzájem milovali, jako jsem já miloval vás." Naše věrnost to-
muto přikázání je nejlepší způsob, jak můžeme prožívat svou oddanost 
Pánu. Pannu Marii pak Svatý Otec ukázal jako vzor oddané služebnice, 
která se bezvýhradně zasvětila lásce k Bohu a k bližnímu. Svou po-
slušností, vírou, nadějí a láskou spolupracovala na díle Spasitelově. 
Ooravdová láska totiž spočívá v dokonalé shodě s Boží vůlí. K takové 
lásce jsme povoláni i my.- V následujícím setkání s biskupy ticho-
mořské biskupské konference vyzdvihl papež především universálnost 
církve, která se vztahuje i na všechny místní církve rozseté v ne-
smírném prostoru Tichého oceánu. Každá z nich je výrazem prozřetelné 
Boží lásky. Připomněl návštěvu Pavla VI. v Tichomoří v r.1970 a zdů-
raznil nutnost neustále prohlubovat a posilovat víru, Kněžím dal za 
vzor dva velké světce, sv.Augustina a sv. Petra Chanela, který půso-
bil v Oceánii a zemřel tu mučednickou smrtí r.1841. 

22rlistopadu přiletěl Svatý Otec na Nový Zéland do Aucklandu. 
N0vý Zéland je vlastí Maorů, kteří se tu usadili giz kolem r.13^0 př. 
Kristem. V jejich kmenové tradici má hlavní místo svoboda. Křestan-
ství sem pronikalo od r.1838, ale po/ počátečním rozvoji se vše zhrou-
tilo pro boje s bílými kolonizátory. Dnes tvoří Maoři jen 10 % obyva-
telstva. Mezi věřícími již působí 9 maorských kněží spolu s Misioná-
ři. Ze 3 milionů obyvatel je 90% evropského původu, především z Velké 
Británie. Vět$í etnickou skupinu tvoří také Číňané. Pokud jde o nábo-
ženské vyznání, je 25:£ anglikánů, 17% presbyteriánů, 15% katolíků. 
Všechny papežovy projevy na ostrově měly jeden hlavní motiv; výzvu 
k míru a bratrství. Projevilo se to už při oficiálním přivítání gu-
vernéra, který řekl: "Je pro nás velkou ctí, že hostíme jednu z před* 
nich duchovních postav, jejíž vliv přesahuje čistě duchovní oblast a 
zasahuje i do světské oblasti úsilím o řešení velkých celosvětových 
problémů." Maorové přivítali Svatého Otce ceremonií, která měla podle 
tradice pět velmi působivých částí. Kekli mu, že i podle nich bylo 
Božím plánem stvořit různé národy a rasy a každému z nich dát přesně 
stanovené úkoly a povinnosti. Maorům Bůh přikázal, aby respektovali 
všechny ostatní, a s tímto respektem ho vítají. Kromě toho vědí o Sva-
tém Otci, jak usiluje o mír. Jako takového ho též přijali do svého ná-
roda. Na to reagoval Jan Pavel II. také v homilii při mši sv. a zno-
vu zdůraznil, že katolická víra neodmítá různá národní kultury, SDÍše 
je očištuje a obohacuje evangeliem, neboí přikládá zvláštní hodnotu 
universálnosti, bratrství a jednotě. To zavazuje církev, aby usilova-
la o mír, pokračovala v ekumenickém dialogu, a to v duchu Krista, od 
něhož pochází mír a pokoj, který nám nikdo jiný nemůže dát.- V radost-
ném setkání s mládeží zdůraznil papež zejména smysl pro solidaritu 
při řešení světových otázek. Po úryvku z evangelia sv.Jana a otevře-
ném dialogu následovala promluva Svatého Otce. Vyprávěl o Petrově 



setkání s Ježíšem po jeho zmrtvýchvstání a o .zázračném rybolovu. 
K podobné události dochází v životě každého z nás. Naše rozhodnutí 
nás vede k opravdové radosti a štějístí jen tehdy, bude-li v souladu 
s Boží vůlí. Tajemství zázračného rybolovu spočívá totiž v Petrově 
poslušnosti. Kristus si přeje, abychom ho i my osobně milovali, a 
hledá každého z nás, zejména v mladém věku. Jan Pavel II. vyzval 
mládež:"Umožněte Ježíši, aby vás našel, aby k vám mluvil a řekl, co 
si od vás přeje a co očekává. Ujištuji vás, že poslušné plnění Boží 
vůle je cestou k plodnému životu, k láskyplnému spojení s Kristem... 
Následovat Krista a sloužit světu v jeho jménu vyžaduje sílu a odva-
hu. To platí hlavně pro ty, kdo cítí nebo pocítí ^¡svolání ke kněž-
skému nebo řeholnímu stavu. Vztahuje se to však i na ty, kdoyí jsou 
povoláni k manželství." V poslední části vyzval papež mladé k odva-
ze, zažehl oheň a společně s přítomnými se pomodlil k Duchu svatému. 
Vybídl pak mladé, aby byli ve světě Kristovým světlem, rozdal jim 
několik rozžatých svíček, od nichž gi rozsvěcovali světla další za 
zpěvu:"Kristus je světlem světa, sláva mu!" 

Slavnost Krista Krále dne 23.listopadu prožíval Jan Pavel II. 
ve Wellingtonu. Při mši sv. v homilii opět papež zdůraznil, že pokoj 
vlastního srdce je základem míru ve světě. Je třeba nahradit hřích 
duchovní svobodou, egoismus spravedlností a láskou, nenávist touhou 
po míru. Důležitou cestou ke smíření je dialog z víry, která vyvěrá 
z hluboké úcty a z důvěry v konečné vítězství pravdy. Nebezpečí, 
které hrozí světovému míru, pochází z nenávisti, závisti, touhy po 
moci, pýchy, předsudků, touhy po bohatství. To vše vede k nespravedl-
nostem, které působí napětí a konflikty. Naše naděje1 na mír spočívá 
na víře v Boha, Stvořitele nebe i země. - Zvláštní bohoslužba, při 
níž Jan Pavel II. vysluhoval svátost nemocných spolu s biskupy, 
se konala na stadioně pro tři tisíce nemocných a starých lidí a je-
jich ošetřovatele. Společně vykonali úkon kajícnosti, modlili se, 
naslouchali čtení z Písma sv. V promluvě vyzdvihl Jan Pavel II.smysl 
utrpení. Je-li bolest obětována s vírou v Boha, stává se klíčem 
k věčnému životu. Udělování svátosti nemocných přináší nemocným nejen 
posilu a útěchu, nýbrž i milost. Ducha svatého. 

V městě Christchurch se Svatý Otec rozloučil s Novým Zélandem 
24.listopadu. Nejprve vykonal ekumenickou pobožnost, setkal se s přeá-
staviteli jiných vyznání a v závěru sloužil mši sv., pří níž vyslo-
vil přání celému národu, aby Kristus, Spasitel nás všech, naše cesta, 
pravda a život, s nimi stále zůstával. 

V Austrálii bylo první zastávkou Svatého Otce hlavní město, 
Canbarra. V"te'to nesmírně rozlehlé zemi není vidět krajní bídu jako 
v Bangladéši, ale přece tu existuje, má však jiné názvy: osamělost, 
materialismus, honba za pohodlím, popírání Boha a ztráta smyslu ži-
vota. Celá země má jen 3,800 milionů katolíků, nejsilnější je zde 
anglikánský církev, která má velký smysl pro opravdový dialog, který 
by vedl k jednotě církve. Proto na všech australských setkáních byla 
v popředí touha po jednotě církve. Jan Pavel II. ví, že snášenlivost 
a iáxka úcta potřebují novou sílu, a tou je láska. Mše sv. v Canberre 
se účastnilo 100 ticís lidí, ačkoliv diecéze, do níž hlavní město 
patří, má jen 124 tisíc katolíků. Svatý Otec zahájil homilii slovy 
Písma sv.:"Poslal mě chudým hlásat radostnou zvěst..." Církev v tom-
to Kristově poslání stále pokračuje. Mše sv.byla obětována za mír a 
spravedlnost mezi lidmi. Obojí spolu souvisí, neboí mír mezi lidmi, 
^ mír opravdový a trvalý, musí být založen na spravedlnosti.-
Po mši sv.přednesl Jan Pavel II. příležitostný projev k Mezinárod-
nímu roku míru jako host vlády ve vládní budově. Papežův projev 
vzbudil živjí zájem a ohlas shromážděných politiků. 

25.listopadu po letu dlouhém tisíc km zavítal Jan Pavel II. 
do města Brisbane. Tam především věnoval svou láskyplnou pozornost 
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250 nemocným, kteří se shromáždili ve velkém stanu na stadione, kde ^ 
potom konala mše svatá, Jan Pavel II. se mnoha nemocným osobně vě-
noval, jak to činí na všech svých cestách. Jederx nemocný kněz na 
vozíčku řekl Svatému Otci, jak cenná a podnětná je jeho pê ernoŝ fc-
pozornost k nemocným a postiženým ve světě, který oslavuje tělo a 
zduHVÍ, a v zemi, kde je pokusná genetika se svými stinnými strán-
kami v pokročilém stavu. Takový zájem o nemocné nemůže ujít pozor-
nosti veřejného mínění, a proto vydá za celé obsáhlé projevy.-
Slavnostní okamžiky prožila spolu se 70 tisíci věřícími při mši sv. 
skupina katechumenů, kteří byli uvedeni do církve za přítomnosti 
Svatého Otce. Zdejší katechumeni jsou přijímáni až po náležité, nej-
méně roční přípravě. Jim především věnoval Jan Pavel II. svou homilii. 
Ještě týž den večer odletěl do Sydney. 

Sydney, třímilionové město s krásnou katedrálou Panny Marie, 
má 18% katolíků. První setkání platilo mládeži. Ovace, sborové zpě-
vy, tance a nadšení tvořily rámec slavnosti. Jan Pavel II. mluvil 
o pokoji, jegž přináší vítězství nad hříchem, o pokoji, který prame-
ní z jistoty o věčném životě. Je třeba přijmout Krista ve svém srdci 
a v bližních. "Jestliže chcete pokoj," řekl papež, "pracujte pro 
spravedlnost. Jestliže chcete pokoj, braňte život. Jestliže chcete 
pokoj? hlásejte pravdu, "Jestliže chcete pokoj, všechno, co chcete, 
aby lidé dělali vám, dělejte jim...Kristus dává pokoj celému světu 
a chce z vás učinit nástroje svého pokoje. Vítězství míru ve světě 
bude záviset hlavně na vás..." 

Návštěva v Sydney pokračovala i 26.listopadu, ^ěla obvyklý ráz 
návštěv ve velkých městech, to znamená téměř souvislou řadu setkání 
s různými skupinami osob, představujících všechny významné vrstvy 
obyvatelstva. Hned ráno pozdravila papeže skupina židů jako člověk^, 
který učinil pro sblížení více než kdokoliv jiný. ^ejživější byla 
návštěva v předměstské továrně, kde se to ozývalo mnoha jazyky,takže 
Svatý Otec poznamenal, že je to jako na generální audienci v riímě. 
V budově opery vyslechlo Svatého Otce 2600 řeholníků a řeholnic. 
Ačkoliv se zvýšil počet, farností a počet posluchačů katolických ško}, 
neodpovídá tomu počet duchovních povolání, Je třeba bojovat proti B 
nevěře a lhostejnost. Na universitě měl papež významný projev o vě-
deckém bádání jako o cestě hledání pravdy. 

Za největší náboženskou manifestaci, jaká se kdy v dějinách 
Austrálie konala, označil tisk mši sv., kterou koncelebrovalo se Sva-
tým Otcem 43 biskupů a 656 kněží a účastnilo se jí čtvrt milionu vě-
řících. V homilii zdůraznil Jan Pavel II. nutnost nové evangelizac®. 
Je však třeba obracet se nikoli na'ty, kteří o Kristu nikdy neslyš&li, 
nýbrž spíše na ty, kteří ho znají, ale už mu neodpovídájí / na vlaž-
né katolíky. Jim adresoval papež svou výzvu: "Všem, kdo se vzdálili 
od svého duchovního domova, chci říci:Vrat se! Církev ti otvírá svau 
náruč, církev tě miluje. Nebojte se, vratte se do otcovského domu! 
Společenství víry, v němž jste se zrodili a do určité aiíjz chvíle 
v něm i rostli, neustále prosí, abyste znovu přijali Boží milosrde»-
ství. Prosí vás, abyste znovu zaujali 3vé místo v Božím lidu^ místo, 
které můžete zaujmout jen vy! To volání přichází od Krista. Híci"ano" 
znamená otevřít své srdce jeho lásce." 

Cesta Jana Pavla II. pokračovala dál s těmito zastávkami:Hobart 
na ostrově Tasmanii, v Austrálii Melbourne, Adelaiae a Alice Springs 
uprostřed kontinentu, kde se mají poprvé v historii setkat přísluš-
níci domorodých kmenů a zanést pak do svých domovů vodu posvěcenou 
Svatým Otcem jako symbol vyjádření výzvy k jednotě, křesťanské lásce 
a míru. 0 těchto set áních a rovněž o našich krajanech v Austrálii, 
kde právě dlí biskupové Škarvada a Hrušovský, přineseme zprávu, 
dá-li Pán Bůh, v příštím čísle. 

X X X X X X X 
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K ROKU PÍSMA SVATÉHO 
Vefvšech českých a moravských diecézích začne od adventu probíhat 

roční program věnovaný bibli. Konkrétně je plánována pro každý měsíc 
jedna bohoslužba slova a jedna biblická hodina /zaměřená více k pou-
čení/. Po letech minimálního pastoračního provozu dochází k vítanému 
oživení, a to současně v celé české jazykové oblasti. Přitom je to ta-
ké období přípravy biskupského synodu 1987 o aktivitě laiků v církvi. 

Tuto příležitost nesmíme zanedbat. Poskytuje možnost oživení far-
nost í~~Tím, ze se Bozi slovo vezme vážně a začne se intenzivněji usku-
tečňovat nejen soukromě a v rodinách, ale také podle možností v širším 
rámci a společně. Staňme se činiteli slova, nejen posluchači. Je dost 
prázdných míst kolem nás, která čekají na nezištnou křesťanskou lásky.; 
o některých se začíná už veřejně mluvit, protože instituce nestačí: 
Mnohé problémy se objeví našim pozorným očím /mládež, sex, alkohol, 
drogy, staří, postižení tělesně i duřevně, mezilidské vztahy v domě, 
na pracovišti, v obchodech, potr ty, rozvody, vláda lži, bezohlednost, 
hledání smyslu života a bolesti, duchovní prázdno kolem nás - atd./. 
Máme být kvasem v těstě, ne organismy dobře opouzrené proti světu, tj. 
proti živým bližním vedle nás. 

Další důležitá možnost se 7,de naskytuje laikům. Někteří si studu-
jí Písmo sami nebo ve skupinách, ale měli by se plně zapojit do farní-
ho programu a zkvalitnit ho svým zájmem, otázkami, připomínkami, pod-
něty pro život a konkrétní aplikací v místě. Navíc je to příležitost 
nabídnout své síly kněžím pro přípravu a realizaci /technická stránka, 
získávání účastníků, aktivní fungování apod./. A nedat se odradit. Tr-
pělivý, chápavý, taktní přístup ne-li hned, nejednou po čase přinese 
otevření a nakonec vděčnost kněze. Vytvořit atmosféru pravého'bratr-
ství stojí námahu, ale jsme tím povinni Kristu, laici i kněží. 

Jsme jedna církev, i když se z nutnosti něco musí dít neveřejně. 
Ale měli bychom mít možnost dělat veřejně všechno, co patří k normál-
nímu životu církve, a to všichni. K tomu musíme směřovat sami svou pra-
xí, vrchnost nám to nebude nabízet, ale může postupně tolerovat a u-
znat. Bojí-li se někdo "podzemní církve", touto cestou ji může zlikvi-
dovat. Jinak ovšem ne. 

VŠEOBECNÝ lkí3L APOŠTOLÁTU LiODLlTBí NA MĚSÍC PROSINEC 
Aby Jeruzalém se stal opravdu "městem míru". 

JERUZALÉM 
-o, 

Jako "středisko zbožnosti" mělo toto město významný vliv na litur-
gii celého křesťanstva. Zde prožil Pán svou Paschu, zda slavila prvot-
ní obec poprvé velikonoční tajemství. Nejpozději s rozbořením Jeruza-
léma r. 70 ztrácí jeruzalémsko obec tento svůj první význam. 3 novým 
postavením církve za onstantina a stavbami nad posvátnými místy /Ana-
stasis a L.artyrion na Kalvárii, Eleona a Imbomon na Olivové hořeA ko-
stel Narození v Betlémě/ rozvíjí se bohatý bohoslužebný život a cilý 
poutnický ruch ve Svatém městě. Nejsilněji působí na jeruzalémskou li-
turgii blízkost posvátných míst: 0 velikonocích a o vánocích se odebí-
rali přímo na místa, kde se jednotlivé události staly, a četli tam pří-
slušná místa z Písma. Poutníci ze Západu si všímají právě tohoto vhod-
ného výběru čtení a zpěvů. Tak vzniká v Jeruzalémě tendence při ústřed-
ní velikonoční oslavě vzpomínat-na jednotlivé události na livové hoře 
/Květná neděle, Zelený čtvrtek/ a na Kalvárii /uctívání kříže/ a u hro-
bu nejprve v dodatečných lidových slavnostech nebo putovat v rámci ss 
svátku Zjevení Páně do Betléma nebo k Jordánu. Poutníci seznámili s tě-
mito jeruzalémskými zvyky celou církev, takže byly napodobovány, pře-
devším při utváření liturgie Svatého týdne. 

Podle Pastoral-liturgisches Lexikon 



V Praze 1. listopadu 1986 
Předsednictvu Čsl. strany lidové, 
Poslancům Lidové strany v ČSR 

Zprávu Lidové demokracie z 21.X.1986 o projednávání zákona ČSR© 
o umělém přerušení těhotenství, znění průvodní zprávy ministra zdra-
votnictví ČSR J. Prokopce a výsledné jednomyslné přijetí tohoto návr-
hu 20.X.1986 možno pokládat za autentické. 

Obsah této zprávy je úděsný: připadá mi jako ortel smrti pro sta-
tisíce utracených životů ročně a milionové krveprolití v budoucnosti. 
Na protest kardinála arcibiskupa Tomáška, skutečného mluvčího katolic-
ké církve v této zemi, na protestní hlas kolem osmi tisíc podepsaných 
občanů ČSR nebyl vzat zřetel: vládě a ČNR nestojí za zmínku, jako by-
chom nebyli plnoprávnými občany teto země. 

Další smutná skutečnost je, že se mezi poslanci lidově strany ne-
našla žena nebo muž, křesíanka nebo křestan, který by se odvážil hla-
sovat proti. Svého mandátu užili proti mravnímu cítění křestanskému i 
proti etickým zásadám mnohých nekřestanů. Jsou spoluvinnými na všech 
umělých potratech a jejich důsledcích. Pokud jsou katolíky, měli by 
vědět, že katolická církev potratové praktiky od počátku odsuzuje, že 
nový církevní zákoník vyglovuje trest vyloučení z církve těch katolí-
ků, kteří potrat uskutečňují /kán.. 1398/, a nynější papež neopomine 
příležitost^ aby toto maření lidského života,zatratil. Poslanci ČSL 
se zpronevěřili důvěře, kterou jim snad ještě katolíci věnovali, tak-
že se klade otázka dalšího členství v této straně. 

X X X 
Uveřejněné znění zprávy ministra zdravotnictví pokládá umělé pře-

rušení těhotenství za vrchol rozvoje socialistické společnosti. - Zdá 
se však opdfc. pravdou: jo to nejhlubší úpadek. Co bylo dříve pokoutní 
hanebností a trestný čin, je nyní vrcholnou možností lidskou? Je "úko-
lem a cílem zdravotnické, sociální, hospodářské a kulturní politiky", 
jak pokračuje novinářský styl, zabíjení lidských zárodků? "Možnosti 
lékařské vědy a naše zdravotnická praxe" /tamže/ mají sloužit mravní 
a fyzické likvidaci národa? Zcravý lidský rozum a křestanské svědomí 
se bouří a právem takové fráze odsuzuje. 

"Dosaženy stupen vývoje naří společnosti poskytuje ženě dostatek 
předpokladů a záruk pro to, aby ženy mohly svobodně... rozhodovat, zda 
chtějí své těhotenství zachovat či nikoliv" /tamže/. - Ale tu přece 
nejde jenom o těhotenství ženy. Tu jde o život druhého člověka! Zákon 
poskytuje možnost a dokonce záruky tento život svobodně vraždit. 0 
tom malém človíčkovi ani slovo. Jako by Šlo o odstranění nádoru nebo 
vytržení zubu. 

Ani slovo o tom, kdo má spoluúčast na /nežádoucím/ těhotenství 
ženy. Ani slovo o tom, jakou má odpovědnost a vinu m u ž ! Zase na 
svou "svobodu" doplácí na tomto stupni vývoje socialistické společno-
sti jen a jen žena. 

Ani slovo o tom jaké důsledky a následky má tato "široká gyneko-
logická odborná praxe" /tamže/ pro ženu a její zdraví, pro manz elství, 
pro rodičovství, pro celý mravní život našeho národa. Tyto "záruky" 
odstraňují prakticky všechny zábrany a etické imperativy - mluví se 
podbízivě jenom o "samostatném projevování vůle ženfcf" /tamže/. 

X X X 
V rozporu s těmito chvalořečmi nad hrobem národa se ozvala jedi-

ná vážná a rozumná slova /stále podle LD/ poslankyně E. H á 1 k o vé . 
Nevím, za jakou stranu je v ČNR, stačí, že mluví za rozum a md^rvnost: 
"Každé takové přerušení těhotenství je nežádoucí, je zásahem do orga-
nismu ženy. Snahou naří socialistické společnosti musí proto být před-
cházet těmto jevům a vést zejména mladou generaci k plánovanému a od-



povědnému rodičovství". Takové přerušení, tedy i miniinterrupce, kte-
rou velebí citovaná zpráva ministra zdravotnictví jako "metodu /která/ 
výrazně zvyšuje stupen ochrany zdraví žen", je zásahem do organismu 
ženy nežádoucím, tedy nezdravým a neblahým. Tato konstatace je poráž-
kou celé rétoriky průvodní zprávy pana ministra zdravotnictví. Kladně 
je třeba hodnotit ve zpravodajské zprávě poslankyně E. Hálkové a též 
poslankyně M. Němcové, upozorňují na potřebu prohloubení výchovy 
k plánovanému rodičovství a odpovědnosti vůči interrupčním vymoženo-
stem a "přínosům nové úpravy" /posl. L. Faltýnková/. 

X X X 
Hodnotíme—li morálně umělé přerušení těhotenství zde uváděné /i mini-
interrupci, jak se se strojenou nevinností říká/, je to z l o , pro-
to není zásadně dovoleno. Všechny omluvy a výmluvy musí ustoupit ji-
nému "stupni vývoje" a jinému řešení. Nemohou obstát protidůvody osob-
ní, tím méně společenské. Zbavit se osobních nesnází za cenu vraždy 
ubíjí morálku, otcovskou odpovědnost, mateřský cit a lidskou důstoj-
nost. Důsledky tohoto "dobrodiní" jsou už patrny - a budou katastro-
fální. Společenské důvody jsou ještě pochybnější: přelidnění u nás roz-
hodně nehrozí, není proto třeba vylidnění. - "Nežádoucí dítě", tj. dí-
tě zbavené naděje na rodičovskou lásku a rodinné prostředí, mé být 
předmětem starosti společnosti, nikoliv odstraněno zabitím. Všechny 
věda je povolána k tomu, aby hledala prostředky života - ne smrti. 

X X X 
Proto jménem lidství a křesíanského svědomí jsou voláni k odpo-

vědnosti všichni lidé, všichni, kdo se podílejí na tomto zákonu, pře-
devším poslanci lidové strany, jsou-li v ní ještě^křestané. Provinili 
jste se proti naší víře a proti ncírodu. Nyní aspoň napnete všechny sí-
ly, abyste svůj hřích částečně napravili! Podnikněte vše, co je ve va-
šich silách, aby "dobrodiní" tohoto zákona nebyli» používáno. V podsta-
tě to, co řekla E. Hálková. Konkrétně by to asi znamenalo toto: 
1. Usilujte všem prostředky o všeobecnou úroveň mravní celého národa. 
2. Věnujte pozornost správné výchově sexuální, předmanželské, výchově 

mladých k otcovství a mateřství. 
3. Mluvte pravdu o potratech a postarejte se o to, aby jejich hrůzáá 

nelidskost nebyla zatajována. 
4. Využívejte všech možností k vábnému uskutečňování "plánovaného ro-

dičovství" . 
5. Necht se společnost ujme "nežádoucích dětí". Na tomto poli prokáza-

ly lidstvu nezměrné služby katolické řády. Dnes je toho světlým dů-
kazem Matka Tere 

za a ¿ejí Sestry lásky. U nas byla řádům činnost 
"pozastavena" a omezena. Místo lidské lásky nastoupila interrupční 
technika. 

6. Využívejte všech možností /televize, rozhlas, tisk, přednášky atd./ 
aby rostla "kultura srdce a civilizace lásky". 

Jsem přesvědčen, že tato slova jsou zcela lidská, tak aby s nimi 
mohl souhlasit každý čestný a rozumný člověk, bez rozdílu stranické 
příilušnosti nebo vyznění. Samozřejmě, Se my katolíci musíme usilovně 
rozvíjet nejen tyto možnosti, ale své vlastní duchovní prostředky pro 
čistý a krásný život mládeže, aby vyústil do štastného života v rodi-
nách. 
Dr. Josef Zvěřina Dr. Josef Zvěřina v.r. 

Pravoúhlá 45 
150 00 Praha 5 
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P. Čarnogurský Malá Franková 10. okt. 1986. 
Szántova 41 
Bratislava 841 03 

Najdost. 
0. Štefan G a r a j 
kapitulný vikář 
S p . K a p i t u l a 

Najdostojnejší Otec vikář, 
verím, že podTa obsahu tohto mOjho listu uznáte ni právo, ba i povin-
nost obrátiť se na Vás ako tak významného a osvedčeného clena Zboru 
ordinárov. Ide o zásah do najpodstatnejšej zložky lHidského života, pre 
ktorý sa Cirkev ako najvyššia 3ožská ustanovizeň exponuje na jeho zá-
chranu a udržanie. 

Včerajšia bratislavská 1-ravda zo dna 9. oktobra t.r. uveřejnila 
pod ti^ulom "Zasadal výbor SNR" táto správu: 

"Ustavnoprávny výbogSNR pod vedením svojho předsedu A. Bajcuru 
prerokoval na včerajšej schodzi v Bratislavě vládny návrh zákona SNR 
o umelom preruŠení ťarchavosti. Vyslovil súhlas s vládnym návrhom zá-

kona a odporučil jeho schválenie Slovenskej národněj rade." 
Táto úradná správa je jednoznačným potvrdením toho, že uzákonenie 

umělého prerušenia ťarchavosti bude v tom zmysle uskutočnené. že právo 
rozhodovat* o tomto preruření přejde odteraz výlučné na samů ťarchavú 
ženu. Lekári buclú povinní previesť zákrok aj bez ooterajřieho sposobu, 
že zákrok povolili len so súhlasom tzv. interrupčnej kornísie, čo tiež 
odporovalo duchu Cirkvi. 

Touto skutočnosťou došlo zo strany štátu ku nezohl'adneniu všetké-
ho úsilia rozvinutého v katolickou; živote na Slovensku tak, ako aj 
v ostatných častiach ČSSR, aby sa zabránilo tomuto nelidskému a z hla-
diska cirkevného učenia nedovoleného činu, priečacieno sa i samému^naj-
základnejšiemu pojatiu Tudskosti, ako sa vyjádřil právě v našich dňoch 
Hlava Cirkvi pápež Ján i-avol II. počas svojej návštěvy města Lyonu vo 
Francúzsku. 

Nevzal sa ohTad na stanovisko najvyššieho představiteli Cirkvi 
v štáte kardinála Dr. Františka Tomáška, pražského arcibiskupa, podané 
vládny činitel'om v marci t.r., ako ani na niekol^otisícový písomný pro-
test mladých ludí %o Slovenska, poslaný předsedovi vlády SSR dr. Petro-
vi Colotkovi. 

Ale čaleko tragickejšie od všetkého vyššie uvedeného je to, čo 
sa ku tomu viaže právě na Slovensku ku katolickéj Cirkvi: 

Ku uzákoneniu takto pojatej interrupcii dojde za účasti a tým aj 
súhlasom k a t o l i c k é h o k ň a z a J á n a Ž a b á k a , 
ktorý je členom Slovenskej národnej rady nie za svoju osobu, ale k to-
mu eŠte za Cirkvou zakázaná kňazskú organizáciu PACEM IN TERRIS, kto-
rej je předsedou*) za slovensku časť, tú, ktorej jednoznačným zastáncom 
je biskup Msgr. Jozef^ F e r a n e c . 

Ak by niekto snád sofisticky dovodil, že lenaz Ján Žabák, duchovný 
správca najvSčšej bratislavskej farnosti, sa zasadnutia SNR, ktorého 
plénum najbližšie odhlasuje návrh o prerušení /interrupcii/ ťarchavo-
sti, toho pléna nezúčastní, připadne nebude za návrh hlasovat1, bude to 
len znak duchovnej ubohosti a neznalosti právneho stavu. SNR^ ako or-
gán ateistického režimu, je celou svojou podstatou proticirkevne zame-
ranou ustanoviznou. 

Tu by bolo jedinévvýchodisko pre tých v Cirkvi, ktorí takútft si-
tuáciu umožnili: Aby kňaz Ján Žabák sa osvědčil verejne probi návrhu 
už výborom projatému. A v ~prípá~de, ak návřTT "buče v plene odhlasovaný, 
vzdal sa členstva'Slovenskej národněj" rady"."" 

©rosím Vás, Otec Vikář, urobte podl'a Vášho uváženia potřebné kro-
ky najmS v spolupráci s 0. biskupom dr. Júliusom Gábrišom, Žabákovým 
ordinárom. 

Vám oddaný p a v o l 5 a r n o g u r s l ^ v > r. 



K projevu předsedy federálního výboru SKD Pacem in terris prof. ThDr 
Františka Vymětala na schůzi tohoto výboru v Brně 12.11.1986 - podle 
zprávy Lidové demokracie z 13.11.Iy86. 

V Praze 19. listopadu 1986 Spectabilis, 
Váš shora citovaný projev je otištěn pod novinovým titulem Odpo-

vědný postoj k rozkvětu vlasti. Je sice nesen v rámci PiT, tj. v rámci 
oficiální inscenace, politického vyjadřování vládních stereotypů, tak-
že by jej bylo možno přijmout jako součást státní propagandy. Ale sám 
titul a fakt, že mluvil v osobě předsedy spolku /k němuž možno, ba nut-
no mít z hlediska církevního výhrady/ také kněz - a to ke kněžím - vše-
chny tyto zřetele staví Váš projev do jiného světla a podrobují jej ji-
ným kritériím. 

Nám kněžím zajisté přísluší odpovědnost především za mravní roz-
květ národa. To požaduje na nás kněžích víc než protest proti jaderným 
pokusům, hvězdným válkám atd. Bylo by třeba vznést protest proti vál-
kám všeho druhu a z jakéhokoliv motivu - v souhlase s katolickou morál-
kou, ve jménu úcty k životu a k Božímu přikázání "Nezabiješ". 

Kněžské svědomí však musí^citlivé ještě k jiným jevům mravního o-
hrožení národa. Jsou to jevy, které odsuzuje i státní zákon - jako nar-
komanie, alkoholismus, vandalství, násilnictví a všechny druhy zločin-
nosti. 

Jsou tu však další vážné negativní jevy mravního života, které 
státní zákon nejen toleruje, ale umožňuje. Jsou to rozluky manželství 
a v poslední době úprava zákona o umělém přerušení těhotenství. Podle 
křestanské morálky je to zabití. Ale tomu předchází a potom následuje 
mnoho jiných otázek, které rovněž spadají do oblasti mravního života. 
Proti úpravě zákona se ozval otec kardinál Tomášek, tisíce věřících -
ale PiT /a též Lidová strana/ vydatně mlčely. Jedinou jejich omluvou 
je, že svým postojem neznamenají nic. 

Jaderné zbrojení a hvězdné války nás přímo neohrožují ani fyzicky 
ani morálně - vždyí celý svět - a my s ním - pracuje proti atomové smr-
ti. Ale zde chirurgické nástroje ničí ročně statisíce životů. V žádné 
bitvě minulé války nekrvácel náš národ i jiné tak jako v tomto lavino-
vém zabíjení. 

S úzkostí musí kněžské svědomí myslit na příčiny potratů, na odpo-
vědnost i mužského partnera, prostředí a společnosti. Vrahové zajatců 
a vězňů v koncentračních táborech byli a jsou trestáni; podle úpravy 
potratářského zákona může být lékař zákonem nucen zabíjet. Nemá-li být 
frází "úsilí o blaho našeho lidu a rozkvět socialistické vlasti", mu-
síme především my kněží myslit na Ježíšovu lásku k tomu malému tvoreč-
ku, k dětem; musíme my vynaložit všechno úsilí o krásné známosti a 
dobrá, pevná IIlQ.il 2 elství. 

Takové a podobné otázky si federální shromáždění, zdá se, vůbec 
nepřipustilo. Jestliže nás kněze bolestně dělí otázka církevní posluš-
nosti v otázce členství v IiT, tato mravní necitlivost nás od PiT od-
daluje ještě hlouběji. 

Spectabilis, jste děkanem Cyrilometodějské bohoslovecké fakulty 
naší církve. Prosím Vás bratrsky, neopouštějte naše společné kněžství 
v tak vážných úkolech ze strachu či politické hry. Jste generálním vi-
kářem olomoucké arcidiecéze a předsedou toho pochybného, ale přece jen 
kněžského sdružení některých kněží; připusíte si jinou než státní od-
povědnost - odpovědnost za viru a mravní postoj katolické církve. To 
ostatně nemůže být nikterak protistátní Činnost, vždyt i místopředseda 
vlády ČSSR M. Lúčan chválí - ovšem hodně neprávem - že se PiT "vždy 
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odpovědně vyjadřovalo ke skutečnostem, které jsou předmětem bytostného 
zájmu lidí". 

Vzhledem k tomu, že Váš projev byl uveřejněn, prosím, Spectabilis, 
abyste také tento dopis pokládal za veřejný. 
Joseí Zvěřina, j f Z v g ř i n a v # r 
Pravoúhle 45 
Praha 5 

ŘIDIČ AUTOBUSU POUČUJE RUDÉ PRÁVO 
T, „ , 12.10.iys6 Ján Novy 
Redakce Rudého práva 

Vážený pane Nový! 
Úvodem dopisu předesílám, že nepatřím mezi stálé čtenáře Rudého 

práva. Víceméně náhodou se mi však do rukou dostalo RP ze dne 7.10.86 
a moji pozornost upoutal Váš článek "Napětí v katolické církvi". Tento 
článek mě vyprovokoval k napsání tohoto dopisu. 

Nechápu, „ak můžete Vy, pokrokový a moderní novinář /za kterého 
se jistě pokládáte/, vyjadřovat údiv nad sankcemi, kterých se dostalo 
profesoru na washingtonské katolické universitě Ch.E.Curranovi /stejně 
jako jej vyjadřují novináři Vámi citovaných agentur/. Představte si, 
pane Nový, že by na Vysoké škole politické v Praze profesor marxismu-
leninismu přednášel nějakou naprosto nepřijatelnou a zvrácenou teorii, 
např. fašismus. A přednášel by ji tím způsobem, jako by o její správno-
sti byl naprosto přesvědčen. A na závěr své přednášky by vyzval studen-
ty, aby si sami vybrali, co z ní pi i jmou a co nikoliv. .yslíte si, pa-
ne Nový, že takovému profesoru v/ ',yZ . ulomeno vyučovut nadále? Já si 
spíš myslím, že jediným trestem proti němu by nebylo pouhé vyloučení 
ze školy, ale by se dostal do vězení. 

A teď k tomu "nepružnému, kategorickému postoji Vatikánu vůči kon-
trole porodnosti, umělému přerušení těhotenství a vůči rozvodům". Jste 
asi špatně informován, protone právě o vývoj skutečně moderních metod 
plánování početí má Vatikán zájem. Mezi zajímavé práce v tomto oboru 
/které "konzervativní Vatikán" podporuje/ patří práce rakouského léka-
ře dr. Josefa RÍJtzera o zjištování plodných dní pomocí sympto-termální 
metody. I uvnás vyšla z tohoto oboru skutečně moderní knížka od MUDr. 
Květoslava Šipra, "Přirozené plánování rodičovství". Metody, které pe-
chopitelně Vatikán neuznává, jsou takové, jež poškozují zdraví nebo i 
ohrožují život ženy nebo zabíjejí oplozené vajíčko v těle matky. Bohu-
žel tyto nehumánní metody jsou i u nás stále ještě některými gynekolo-
gy doporučovány a jsou používány. Mezi tyto metody patří "dobrá a ne-
škodná antikoncepce" zn. DANA, která způsobuje mnpha ženám těžké záně-
ty dělohy s následnou neplodností a Často zapříčiňuje i smťt ženy. Ne-
bo se Vám zdají moderní a humánní antikoncepční pilulky, způsobující 
těžké poškození jater? 

A co se Vám. pane Hov;', zdá moderního na umělém přerušení těhoten-
ství? Kdyby si před x lety nechala Vate matka udělat interrupci, urči-
tě by byl někdo jiný, kdo by tec zazpíval píseň toho, Čí chleba jí. 
Zkuste si půjčit knihu švédsxých autorů Nilssona, Furuhjelmové, Sund-
berga a Wirséna"Čakáme dietatko", již u nás v tomto roce vydalo sloven-
sko Vydavatelstvo Osvěta. Dobře se v této knize podívejte na človíčka 
\se stáří necelých 3 měsíců, kterého lze bohužel i u nás beztrestně a 
"odborně" zavraždit. To není ani králík, ani opice, ani delfín, to je 
příslušník druhu, kttrý si říká "homo sapiens" - člověk rozumný /což 
Vám potvrdí i lékaři - tento človíček má stejné složení buněk jako Vy 
nebo já, takovým složením buněk SÚ nemůže pochlubit žádný jiný tvor na 
této planetě/. Já vím, namítnete, že tento človíček je trošku odlišný 
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od novorozeného dítěte. Jenže zkuste vedle sebe postavit řekněme pěti-
letého chlapce, a jaké uvidíte rozdíly: 
Vám rostou vousy a snad i padají vlasy - jemu ne, 
Vy máte druhé nebo i "třetí" zuby - on teprve první, 
Vy jste pravděpodobně schopen zplodit dítě - on určitě ne, 
Vy máte volební právo - on ne, 
Vy jste schopen napsat článek do novin /a jaký, panečku, článek/ 

- on ne. 
Chctite mi snad říci, pane Nový, že díky těmto rozdílům máte větší 

PRÁVO NA ŽIVOT než toto malé dítě?! Co se Vám na umělém přerušení 
těhotenství, interrupci, vraždě nenarozeného dítěte /říkejte tomu, jak 
chcete/ zdá pokrokového a moderního? Já si myslím, že zde je katego-
rický a "nepružný" postoj Vatikánu zcela na místě. 

Dále má prý Vatikán i papež Jan Pavel II. stejně "nevhodné" vý-
hrady vůči rozvodům. Podívejte se, pane Nový, když jsem se já před 6 
lety ženil, tak nám státní úředník na radnici mimo jiné říkal, že ro-
dina je základem státu. Jakou myslíte že měl na mysli rodinu? Rozvede-
nou? Děti, které vyrůstají bez otce? Matky, které od rodiny odejdou 
za "hlasem srdce"? Manžele, kteří na sebe před dětmi hážou svoji nená-
vist? Takovou rodinu asi na mysli neměl, i když se u nás rozvádí kaž-
dé třetí manželství /ale to jsou patrně dle Vás ta nejpokrokovější a 
nejmodernější manželství/. A jestli chcete' opravdu vědět, proč katolic-
ká církev nepovoluje rozvod manželství, tak si zajděte do kostela na 
nějsfcu katolickou svatbu. Uslyšíte zde, že si manželé před Bohem sli-
bují věrnost a lásku a že spolu vydrží dobré i zlé až do smrti. Vy o-
pravdu, pane Nový, nechápete význam slova SLIB ? To je smutné. Je to 
stejně smutné jako to, že se na světě nedodržují mezinárodní sliby a 
úmluvy. Jenže jak mají lidé dodržovat sliby dané příslušníkům jiného 
národa, jiné rasy, jiné barvy pleti /i když tohle člověk spíš pochopí/, 
když nedokáží dodržet slib daný svému vlastnímu partnerovi, kterého 
si sami vybrali a který by jim měl být nejbližŠí? A to, že chce někdo 
zrušit opravdu čestné dodržování manželského slibu a papež mu to ne-
chce dovolit, má být "rdouŠení svobodného mínění v církvi? a "narušo-
vání svobody svědomí"? Opravdu, velmi svérázný názor! 

Pane Nový, je opravdu zábavné sledovat, jak Vy, komunistický no-
vinář, lkáte nad osudem jezuitů, kteří si údajně dva roky nemohli sa-
mi zvolit svého generála. Jenže patrně zapomínáte, že za prvé jezuité 
spadají do katolické církve a tedy pod papeže, a za druhé - kdo o je-
zuitech skutečně něco ví, co na příklad znamenali pro naši kulturu a 
co dokázali v celém světě, toho svým pomlouvačným článkem těžko vyve-
dete z míry a těžko bude takový člověk litovat, že papež zasáhl do 
volby jejich představeného. A kdo o jezuitech ví jen to, co se dočte 
v našich novinách, časopisech a učebnicích dějepisu, řekne si - dobře 
jim tak! 

Hodně pochybné jsou i výroky, které vkládáte do úst Richardu 
McBrienovi, kardinálu A. Simonisovi i, jak píšete, "mnohým teologům". 
Dle mého názoru jsou to výroky vytržené ze souvislosti, jež díky tomu 
dávají jiný význam, než jim dávali tito lidé. Je všeobecně známo, že 
tímto způsobem lze v novinách udělat z černého bílé a naopak. 

Pane Nový, dokažte demokratičnost VaŠehovlistu tím, že zajistíte 
uveřejnění plného znění mého dopisu, a zároveň s ním můžete na strán-
kách RP polemizovat /i když o této možnosti silně pochybuji, přesto 
- kdyby se to podařilo, zavčas mi o tom napište, abych si mohl RP ob-
starat/. 

Nechtěl jsem Vás, pane Nový, žádnou částí mého dopisu urazit. 
Jestli se tak stalo, hluboce se omlouvám. Cílem mého dopisu bylo, aby-
ste se nad tím, co do RP píšete, trochu více zamyslel a uvědomil si, 
kdy svou prací přispíváte pouze ke zlu, lc rozporům mezi národy, mezi 
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příslušníky různých vyznání, k tomu, že jeden člověk vidí na druhém 
jen to špatné, a abyste se naopak snažil svou prací budovat pokoj a 
mír na celém světě i v lidských srdcích. To je dle mého názoru pravé 
poslání Vaší novinářské práce. Věřím, že se Vám to »uče stále více da-
řit, a jsem 

s pozdravem 
řidič autobusu, korava 

NA VYSVĚTLENOU K "PŘÍPADU CURRAN" 
Charles E. Curran, o němž je řeč na začátku předchozího dopisu, 

přednášel jako profesor morální teologii na Katolické universitě ve 
Washingtoně od r. 1964. Kongregace pro učení víry mu odňala církevní 
oprávnění nadále vyučovat dopisem, který byl ve Vatikáně uveřejněn 
19^8.1986 prefektem této kongregace, kard. J. Ratzingerem. Téhož dne 
odňala také severoamerická biskupská konference prof. Curranovi o-
právnění vyučovat. 

Toto závažné rozhodnutí je zdůvodňováno názory prof. Currana na 
nerozlučitelnost manželství, potrat, euthanasii, umělé řízení početí, 
masturbaci a předmanželské a homosexuální vztahy, jež se odlišují od 
učení církve. 

Již r. 1979 Kongregace pro učení víry upozornila prof. Currana, 
že jeho spisy ¿sou předmětem řízení o závadném učení. Několikrát -
avšak marně - byl vyzýván, aby své téže odvolal. Prof..Curran vždycky 
- i při posledním rozhovoru s Kongregací pro učení víry 8.3.1986, 
při níž se dal doprovázet sv̂ iu bývalým vysokoškolským učitelem, prof 
Bernhardem Hfiringem - zdůrazňoval, že jeho odch^Lné téže se týkají 
"proměnil^vého učení" církve, že se tedy netýkají církevního dogmatu, 
případně že nesměřují proti neomylnému učitelskému úřadu. Kongregace 
pro učení víry naproti tomu namítá, že věřící katolíci jsou povinni 
dbát nejen formulovaných neomylných zásad církve, nýbrž také učení 
papeže a biskupského kolegia v učení víry a mravů. 

V dopise z 1.4.1986 prof. Curran kongregaci prohlásil, že "nyní 
jako předtím je přesvědčen o správnosti svých výroků". Proto kongre-
gace prohlásila: "Vzhledem k Vašemu opětovnému odmítnutí přijmout 
učení církve nepovažujeme už nadále za vhodné, abyste zastával funkci 
profesora katolické teologie." 

SOUD S FRANTIŠKLI.i ADMlÍKBM 
V č. 2/86 jsme podrobně informovali o zadržení F. Adamíka, domov-

ní prohlídce i jeho prvních výsleších. 
Tento dělník z Přerova, který byl zadržen a vyslýchán a obviněn 

už loni 12. 11./ byl nyní odsouzen na dva roky nepodmíněně v 1. náprav-
né skupině za přípravu trestného činu podvracení republiky podle § 98 
tr. zák. 

Hlavní lícení se konalo pied senátem krajského soudu v Ostravě 
dne 23.10. a 5.11. Rozsudek byl vynesen 6.11 ly86. Obžaloba viní Fr. 
Adamíka z rozmnožování a distribuce převážně náboženské samizdatové 
literatury. Odsouzený se necítí vinen a ihned podal odvolání k Nej-
vyššímu soudu ČSSR. 

V závěrečném slově řekl: "Odborný poradce ČSAV z Ústavu pro a-
teisinus v Brně ve svém odborném posudku předložené literatury posou-
dil náboženskou literaturu jednoznačně kladně, taktéž literaturu o 



posledních věcech člověka, tj. literaturu lékařsko-psychologickou. 
Ostatní literaturu, tzv. "závadovou", posoudil výrazy: "může s další-
mi interpretacemi - je možno s dalším výkladem chápat jako nepřátel-
skou". Tedy píše a připouští pouze možnost. Prokurátor tyto termíny 
možnosti používá jako fakta. Tedy obžaloba je vykonstruovaná na doha-
dech. 

Vyhláška ministerstva kultury z r. 1972 je závazná pouze pro ur-
čitou část zaměstnanců ministerstva a není závazná pro ostatní veřej-
nost. Tam se však oznamuje, že pro tisk náboženské literatury je ur-
čeno nakladatelství Charita. V této vyhlášce se upravuje pouze způsob 
vydávání literatury a nikde není zákaz podobné činnosti pro kohokoliv 
jiného. Taktéž zákon o tisku § 94/49-

Řnl z výslechů ani ze soudního jednání nevyplynulo, který para-
graf jsem svou činností porušil. Proto žádám zproštění žaloby v plném 
rozsahu. V případě, že jako motorista bych vjel do jednosměrné ulice 
proti zákazu vjezdu, za tento čin mohu být potrestán. Zde je zákaz 
jasný. V mém případě však nikoli. Akademik Kanp, známý v celém práv-
nickém světě, formuloval toto následovně: "Vše, co není zakázáno, je 
dovoleno." 

V posledních dnech se konala konference marxistů a věřících v Bu-
dapešti, kde neí.lo o soužití marxistů s věřícími, nýbrž o. vyřešení 
celosvětového problému kriminality mládeže, hlavně v oblasti alkoholu 
a užívání drog. Zde marxisté správně hledali spolupráci s církví a 
uvědomili si, že jedině vírou a životem z víry je možno tento problém 
léčit a vyléčit. Proto je nutno, abyste zvážili možnost následování 
marxistů z konference v Budapešti a pomohli řešit tento problém podob-
ně ve vašich podmínkách. • v 

Ježíš Kristus před dvěma tisíci lety byl odsouzen farizeji k tre-
stu smrti pro politický zločin, ne za problémy náboženské. Jeho zlo-
čin byl napsán na desku a přibit na kříž: "Ježíš Nazaretský - Král ži-
dovský." To je vše, co jsem cbtčl říci." 

ODVOLACÍ ŘÍZENÍ S PĚTI KATOLICKÝMI LAIKY V PRAZE 
V č, 6/86 jsme přinesli podrobnou zprávu o soudu s pěti katolic-

kými laiky v Praze. Obvodní soud pro Prahu 4 rozhodl 28.5.1986 takto: 
Dr. Vladimír Fučík a Květoslava Kuželová byli odsouzeni k trestu od-
nětí svobody na dobu 8 měsíců podmínečně se zkušební lhůtou 2 let po-
dle § 178 /maření státního dozoru nad církvemi/, 
Adolf Rázek odsouzen k trestu odnětí svobody na dobu 6 měsíců podmí-
nečně se zkušební lhůtou 1 roku za přípravu maření dozoru nad církve-
mi /§ 178/ a za ohrožení devizového hospodářství /§ 146/, 
ing. Václav Dvořák a Michal Holeček byli zproštěni viny. 

Proti rozsudku se odvolala prokurátorka a někteří odsouzení. 
Odvolací řízení s výše jmenovanými je stanoveno na pátek 12.pro-

since 1986 v 8,45 hod. Veřejné zasedání se bude konat u městského 
soudu v Praze 2, Spálená ul. 2, v místnosti 99/H. patro. 

ZMĚNA ROZSUDKU ¿"ÁRIE KOTRÍSKOVÉ 
Ing. Mária Kotrísková, roz. Foltýnová, byla 10.6.1986 odsouzena 

obvodním soudem v Bratislavě k trestu 10 měsíců odnětí svobody nepod-
míněně za pobuřovaní a poškozování zájmů republiky v zahraničí proto, 
že při domovní prohlídce u ní bylo nalezeno osm strojopisů překladů 
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knihy o atentátu na Sv. Otce, vydaná v NSR. Překlad doma kořigovala 
a rozepsala. 

Senát mostského soudu v Bratislavě změnil 29.3. 1986 předešlý 
rozsudek z 10 .iěsící bezpodmínečného odnětí svobody na podmínečné 
se zkušební lhůtou dvou let. Ing. Kotrísková je manželskou jugosláv-
ského státního občana a bylo souzena v pokročilém stavu těhotenství. 

K PROCESU S KATOLICKÝMI LAIKY 
Ve vší neokázalosti byl učiněn další krok v potírání všeho kře-

sťanského v Československu. Pokud vím, je to poprvé, co byli u nás 
LAICI odsouzeni podle paragrafu 178 o maření dozoru nad církvemi. 
Teologicky vzato je to správné a plyne to ze všech dokumentů posled-
ního koncilu: Církev nejsou jen biskupové a kardinálové ve spojení 
s papežem, ale celý lid Boží, a došlápnout na ni znamená tedy dohlí-
žet i na laiky, zvláště když problém dohledu na biskupy, představené 
řádů a vůbec řeholníky v zorni dospívá užuž k vytčenému konečnému ře-
šení. Pochybuji, že by se byli v "Jartoleměj~ké nebo v Ruzyni dali na 
studium koncilnich do^u^eatů. To hlavní tam vědí už od samého začát-
ku a toho se neochvějně„drží: že totiž dozor nad církvemi maří v pod-
statě každý, kdo o křestanství mluví jinak a jinde než na sjezdové 
tribuně paxterriérů. Kdo o něm dokonce píše a kdo na otázkami víry 
navíc ještě nahlas a písemně přemýšlí, přestupuje všechny meze, at 
je to laik nebo biskup. Proto ten paragraf... 

Nové na celém procesu nejsou ani použité metody StB, ani použi-
té paragrafy a záměr likvidace církve a křesťanů v pozadí«, ale odhod-
lanost souzených ljjaků. V devastovaném Českém křestanství je ted řa-
da na nich. Mé-li se církev jakožto lid Boží znovuzrodit z popela 
své namnoze tragické minulosti, musejí vzít její osudy do rukou ti 
jediní, kdo přežili procesy padesátých let s biskupy a řeholníky, za-
vření seminářů, vydavatelství a knihoven, pacifikaci unaveného kléru, 
bojujícího za mír na zemi místo za pokoj v duších. Dostatečně důraz-
ně mohou dozor nad církvemi u nás mařit dnes už jen laici... 

Jsem přesvědčen, že jsme tu v centru dialogu církve se státní 
mocí. Ne toho fiktivního, vedeného v sekretariátě pro věci církevní, 
ale skutečného, jaký církev nikdy nevedla v palácích, ale spíše v a-
rénách cirků a před soudci nejdříve pohanského Říma a potom počet-
ných dalších nepřemožitelných a dávno zaniklých říší. Je to dialog 
velmi nerovný, zvláště na počátku. Nejvíce to vyniklo v tom úplně, 
prvním z řady procesů, totiž v procesu Krista v domě Kaifášově a po-
tom u Piláta. Co asi si mysleli ti dva při pohledu na souzeného židov-
ského krále? Ti první to mají vždycky nejtěžší. Po dvou tisících let 
dějin vlastně už se nic neděje poprvé. Jen se znovuobjevují věci ví-
ce či méně důkladně zapomenuté... 

S ostychem myslím na místa, kde uvěznění trávili poslední měsí-
ce, na odhodlání, se kterým riskovali všechno, co tvořilo jejich ži-
vot ve společnosti, a snažím se pochopit sílu motivace, které k tomu 
bylo Zapotřebí a která úzce souvicí i s mou píináležitostí k církvi. 
A jako kněz myslím také na to, zda laikům v církvi přináleží opravdu 
úloha poslední instance v extrémních situacích, kdy ostatní už jsou 
vyřazeni ze hry v cirku. jwyslím na to, jak a kde ukládat tento kapi-
tál budoucnosti církve u nás, aby byl k dispozici, až to jednou bude 
potřebné a možné. A pevně doufám, že Bůh sám se postará, aby tato 
praktická lekce z uplatňování dokumentů posledního koncilu nepřišla 
nazmar. Nezapomínám na osobní oběti těch, kdo ji zprostředkovávají, 
a přesto doufám, k dobru církve i národa že nebudou posledními. 

Petr Kolář /Nový život 7-8,1986/ 



MISIJNÍ ÚMYSL APOŠTOLÁTU MODLITBA NA MĚSÍC PROSINEC 
Za církev v Číně, aby všichni její věřící mohli žít v plném 
společenství se světovou církví. 

ČÍNA 
Dějiny čínského křesťanství jsou staré a velmi pohnuté. Po rozkvě-

tu před 400 lety /proslulá misie P. Matteo Ricciho a jeho spolubratři, 
mezi nimiž působil i Čech Jan Slavíček/. V nové době usiloval zejména 
Lev XIII. a Benedikt XV. o navázání diplomatických styků. Pius XI. vy-
dal apoštolský list "Maximum illud" r. 1919 a ihned pověřil svého vy-
slance, aby navštívil vřechny katolické misie v Číně a přispěl k zalo-
žení regionálních seminářů, aby se zlepšila duchovní a intelektuální 
formace čínských kněží. R. 1922 se podařilo navázat diplomatické sty-
ky jmenováním apoštolského delegáta, jehož stálou úlohou bylo "učinit 
církev v Číně čínskou". Konečně 20.2.1926 vydal Pius XI. encykliku "Re-
rum acclesiae", v níž zdůraznil přípravu na kněžství z domorodého oby-
vatelstva v misijních zemích. Potom 28.10.1926 vysvětil tento velký 
misijní papež ve svatopetrské bazilice šest čínských biskupů, jimž 
svěřil nové vikariáty a apoštolské administratury. Současně poslal po-
selství čínskému národu, v němž mu projevil svoji úctu a lásku. 

R. 1957 přerušila čínská vlády kontakty s Vatikánem a bylo zalo-
ženo tzv. "Vlastenecké sdružení Čínských katolíků". Tehdy bylo mnoho 
kněží uvězněno a odsouzeno k dlouholetým trestům.' V posledních letech 
byl určitý počet kněží propuštěn. Situace katolíků věrných Římu je ne-
ustále velmi obtížná. V dopise s listopadu 1980 píše jeden katolík bý-
valému misionáři, který u nich působil před 25 lety: "Chci říci Tobě 
i všem Tvým spolubratřím misionářům, kteří u nás pracovali, že více 
než osmdesát procent věřících zůstalo věrných Římu. Odpadlíků je málo 
a věřící dovedou nést kříž." 

Teoreticky je náboženství v dnešní Číně nyní více uznáváno než 
za Maových dob, skutečnost je- však pro věřící ještě značně trpká a bo-
lestná. V čínském časopise"Quiao" /Most/ byl letos v létě uveřejněn 
článek náměstka předsedy Čínské akademie sociálních věd, Žao Fu-šana, 
který píše, že "po odstranění tříd" má být zajiŠtňno "náboženství ja-
ko součást kultury národů Číny v socialistické společnostiV Křesťan-
ské požadavky spravedlnosti a otevřenosti nejen že nejsou proti"socia-
listickému mravnímu kodexu", ale naopak mohly by být přínosem ke "sta-
bilizaci národa", míní Žao Fu-Šan. 

V téže době byl znovu odsouzen na 14 let ztráty svobody za "nepo-
lepšitelnou" věrnost papeži 71 letý katolický kněz Vincenz Zo Hong-
šeng, který strávil ve vězení už 21 let. V provincii Hebei byli zatče-
ni 4 seminaristé, kteří chtěli navštívit pensionovaného biskupa Ču Šan-
fu, jenž pobýval u jedné rodiny na zotavené. Jejich další osud je ne-
známý. V téže provincii v Džao-žai byl "vybrán" kněžský seminář věrný 
Římu. Kolem půlnoci 29.5.t.r. přijelo několik nákladních automobilů 
s ozbrojenými policisty. Asi 40 katolíků^ většinou seminaristé a novic-
ky, také 5 starších kněží a několik starsích řeholnic byli naloženi na 
auta. Když se začali modlit a zpívat křesťanské písně, byli zbiti. Ně-
kolik novicek bylo odděleno od ostatních, byly svlečeny do naha a na 
několik hodin přivázány ke stromům. Alespoň dvě novicky byly policisty 
znásilněny. V ranních hodinách dovezli transport do krajského města a 
část zatčených /také obě znásilněné/ byla po výsleších propuštěna. 

Při letu do Dhaky se ptali novináři Sv. Otce, zda jsou nějaké sty-
ky s čínskou vlasteneckou církví. Jan Pavel II. odpověděl: "Ano, urči-
té styky jsou. Ale oni říkají, že nejsou vlastenecká církev, nýbrž 
sdružení. Církev je jen katolická." 

x x x x x x 



Z P R Í V Y 
v a t i k á n -Učení katolické církve o dědičném hříchu označil 
Jan Pavel II. za klíS pro pochopení sociálního hříchu. Pro lidi? kte-
ří berou vážně osobní charakter viny, není církevní učení o dědič-
ném hříchu lehko pochopitelné a nemohou je snadno uznat, připustil 
při generální audienci 24.'i. "A přece je tato pravda klíčem ke stále 
skličující hádance hříchu v jeho rozmanitých formách, jež zřejmě pře-
sahují jednotlivce," dodal papež. 

Podle seznamu všech katolických zařízení ve zdravotnictví vydržuje 
katolická církev ve světí celkem 12.450 lékařských zařízení. Vedle 
4880 nemocnic vede církev ošetřovny, ambulantní a rehabilitační stře-
diska. V tomto sektoru pracuje přes 500 ženských a mužských řádů. 

F r a n c i e ^ 
Uelé klášterní společenství, které se dosud hlásilatc seskupení 

"tradicionalisticlfcého" arcibiskupa Marcela Lefebvra, se'vrátilo opět 
celé do římskokatolické církve. Jde o benediktinský klášter v bur-
gundském Flavigny, který od r.1976 následoval Lefebvrův směr. Ke klá-
šteru náleží 65 mnichů, z toho 22 kněží, z nichž většina obdržela 
svěcení od arcibiskupa Lefebvra.- Smíření mnichů z Flavigny s kato-
lickou církví zprostředkoval prefekt římské Kongregace pro řeholníky, 
¡card.^ean JérSfiamer, a opat belgického benediktinského opatství So-
Lesmes. Již v r.1985 zavedlo klášterní společenství ve Flavigny plat-
lý mešní ritus pro slavení eucharistie, ^romě toho mniši podepsali 
prohlášení, v němž přijímají všechna rozhodnutí II.vatikánského kon-
cilu. Dijónský biskup Jean Balland, v jehož diecézi Flavigny leží, 
nato veřejně prohlásil, že svěcení kněží a jáhnů kláštera jsou uzná-
vána za "platná". 

R a k o u s k o 
Na konferenci o bezpečnosti a spolupráci v Evropě promluvil jmé-

nem Svatého stolce arc.Silvestrini. Prohlásil, že přes určitý pokrok 
čeká Závěrečný akt z "elsink stále ještě na opravdové uvedení do ži-
vota, zvláště pokud jde o lidská práva a náboženskou svobodu. Nábo-
ženskému životu se může překážet, ba možno ho i udusit ve společnosti, 
kde převládá požitkářství, nevázané sobectví a kde se připisuje pří-
liš velká důležitost penězům. Ale jsou země, kde věřící jsou stále 
ještě diskriminováni. řroto je naléhavé učinit vše pro svobodu nábo-
ženského vyznání. To je morální požadavek, to je povinnost spravedl-
nosti. A je to zároveň i praktický způsob spolupráce pro upevnění s 
světového míru. 

Biskup, pověřený správou litevských katolíků v zahraničí, se obrá-
til 2l.listopadu s výzvou na převážně katolické státy, které se účast-
ní vídeňské konference. Ve svém listě vznáší čtyři požadavky: 
1. Nátlak na sovětské úřadyt aby zrušily opatření omezující a kontro-
lující náboženský život v Litvě. 2.Propuštění tří litevských kněží, 
kteří jsou vězněni. 3« Odvolání zákazu, podle něhož litevští bisku-
pové a kněží nesmějí opustitwv r.1987 zemi, protože na ten rok při-
padá x£kisž 600.výročí pokřeststnění Lityy. 4.Povolení, aby vilnuský 
apošt.administrátor Stepsnovi^lnohl vykonáv t pastýřský úřad ve své 
arcidiecézi. 

V době konání konference se konala ve Vídni v noci ze 6.-7.11. 
tichá noční pobožnost před svatoštěpánským dómem. Organizovala ji 
různá křestanská hnutí, aby připomněla oběti současné náboženské dis-
kriminace v různých zemích. Tato tichá demonstrace měla upozornit 
účastníky konference, aby nezabředli do prázdných slov, ale přijali 
výzvu kard. Tomáška:""ezapomente na utlačované a pronásledované 
křesíany!* 



V e l k á B r i t á n i e 
Apoštolský pronuncius, arcibiskup Luigi Barbarito, pkiaÍKiix 

prohlásil, že duchovní, kteří se dali dispensovat, aby se mohli o-
ženit, nebudou nikdy připuštěni k výkonu kněžského úřadu, leda 
kdyby ovdověli. Prohlásil to na konferenci katolických kněží Anglie 
a Walesu začátkem září. Na otázku přísného HPKÍXKHÍ provádění laici-
začních opatření řekl arcibiskup, že vysoký počet dispensí v telech 
Šedesátých a sedmdesátých svedl i manželské páry, aby zpochybňovaly 
definitivnost svého spojení. 

M a ž a r s k o 
Bylo schváleno založení nové ženské kongregace zvané Magna Do-

mina Hungarorum. Toto založení umožnily změny v dosavadním maSarském 
právním řádu. V r.1950 maSarská vláda zrušila všechny ženské řeholní 
kongregace s výjimkou školských sester Notre Dame. Sestry nové kon-
gregace budou pracovat ve zdravotnictví a náležejí pod pravomoc ostři-
homského arcibiskupa, madarského primase. 

Předseda charitativní komise při místní biskupské konferenci 
otevřel druhý katolický útulek a ošetřovnu pro duševně a tělesně po-
stižené děti. Ústav je v bývalé faře, jejíž přestavba stála 25 mil. 
forintů, z toho uhradili 20 milionů věřící,- 4 miliony vláda a 1 milion 
němečtí katolíci. 

AMERIKA 
U S A -Matka Tereza se účastnila 11.listopadu mše sv.ve Washingtoně, 
kde byl otevřen dům misionářek lásky. Bude v něm poskytována péče 
umírajícím a osobám v posledním stadiu nemoci AIDS. Středisko je na 
odlehlém pahorku uprostřed lesa a je vydržováno washingtonskou arci-
diecézí. První dům tohoto druhu založila Matka 'leraza v New Yorku. 
Při mši sv.přednesla modlitbu za nemocné a za ty, které nikdo nechce, 
neboí to je nejhorší nemoc- nebýt niícým milován. 

Nadaci pro boj proti potratům založili severoameričtí biskupové 
v New Yorku. Nese jméno bývalého newyorského arcibiskupa kard.Teren-
ce Cooka. Cílem nadace mezi jiným je vzbudit u všech katolíků zesí-
lené vědomí o "problematice potratu". 

Cenu Roberta Kennedyho za obranu lidských práv získali letos 
tři Poláci: Kněz Jiří Popieluzska in memoriam, historik Adam Mi ohnij? 
a odborářský pracovník hnutí Solidarnost Z.Bujak. wena jim nemohla 
být předána osobně, protože polské úřady jim nezaručily možnost svo-
bodného návratu do vlasti. Senátor Edward Kennedy prohlásil, že tou-
to cestou je vyznamenán celý polský národ. 
K u b a 

Matka xereza přijela 2.listopadu do Havany, aby tu založila 
dům misionářek lásky. Spolu s ní přijely 4 sestry,-3 Indky a 1 Ital-
ka. Budou se pravděpodobně věnovat péči o nevyléčitelně nemocné, 
zejména rakovinou. Při předešlé návštěvě v červenci t.r. přijal Matku 
Aerezu Fidel Castro. 

N i k a r a g u a * 
Národní eucharistický kongres se koc|nl v Mnagui od 17.-23.1iste-

padu. Hlavní téma znělo: Bůh zdrojem jednoty a usmíření. Zahájení se 
účastnili kardinálové z USA a zemí Latinské Ameriky. Zvláštní pape-
žův legát, kard.Op^ilio Rossi, odevzdal kongresu papežovo poselství. 
Svatý Otec v nřm vyjádřil přání, aby v této zemi zavládl mír. 
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I n d i e 
Bombajský arcibiskup Simon Pimenta, předseda indické bisk. konfe-

rence, se koncem září veřejně postavil na obranu cizích misionářů v In-
dii. Připomněl, že mnozí z nich obětovali 40-50 let života obětavé prá-
ci při zlepšování životních podmínek chudých a trpících Indů. Jejich 
posledním přáním je zemřít v Indii. Arcibiskup poukázal na jejich čin-
nost ve výchově, školství a zdravotnictví 

Poslední zahraniční biskup, Alfons Bretta, byl dán na odpočinek, 
takže nyní má Indie pouze biskupy pocházející z místního kléru /přes 
sto/. Tím končí kapitola indických misijních dějin; naopak nyní sama 
Indie posílá misionáře z jihu země na sever a četní Indové pracují ja-
ko misionáři v Africe. 
_ _ _ _ _ _ -University v Maisúru a v Madurai v jihoindickém státě Ta-
mil uadu zřídily katedru křesťanství v zájmu kulturní výměny. 
Malajsie 

Katoličtí biskupgvé Malajsie a Singapuru založili "Katolickou ra-
du pro výchovu", neboť mají starost o budoucnost katolické výchovy. 
Předsedou byl zvolen arcibiskup z kuala Lumpur, Anthony Soter Fernandez 
Cílem rady je "vytvořit pole, na němž by katolická církev mohla dostát 
svému misijnímu úkolu a mohla zaručit dostatek možností k vyučování ve 
víře", jak se praví ve směrnicích organizace. 
P á k i s t á n 

Katolická biskupská konference založila národní komisi "Justitia 
et Pax" za předsednictvím biskupa Johna Josepha. Cílem organizace je 
především podporovat chudé, aby také obdrželi půdu, kterou jim vláda 
přislíbila. Kcomě toho se chce zasazovat za lepší možnosti výchovy a 
vzdělání pro chudší vrstvy. 
T c h a j - v/ a n 

Od 8.do 11.11. se konal3 vSin-ču první mezinárodní konference o 
literatuře a náboženství za účasti 140 odborníků a známých spisovatelů 
z Hongkongu, Indonésie, Japonska, Filipín, Koreje. Byl tam Graham Gree-
ne. Konference měla dát podnět k úvahám o základních problémech a ke 
společnému hledání pravdy. 

p t 
V zemi byli zatčeni čtyři mohamedáni, protože přestoupili na kře-

sťanství. Tím Egypt porušuje mezinárodní konvenci o politických a občar 
ských právech, kterou vláda v Káhiře ratifikovala r. 1982. V čl. 13 
konvence se výslovně požaduje svoboda vykonávání náboženství a přísluš-
nosti k němu. 
S ú d á n 

Súdán chce opět odstranit v zemi náboženské právo islámu "šaria", 
zavedené před 3 lety. Zavedení vedlo k neustálým protestům především 
křesťanských obcí země. "Šarii" zavedl v září 1983 tehdejší president 
Numeirí přes odpor křesťanských skupin, obyvatelstva jako jedinou práv-
ní normu. 
K e ň a 

Arcibiskup z Nairobi, kard. Maurice Otunga, se vyjádřil proti za-
vádění západních ideí a filosofií do Afriky. "Afrika je často používá-
na jako hromada odpadků pro zápauní ideologie, pro hnutí, jež doma jsoi 
už dávno zavržena." Proto má katolická církev v Keni "naléhavou úlohu" 
pečlivě zkoumat nové duchovní proudy i v oblasti církve, než je bude 
eventuálně dále předávat věřícím. 



70. VÝROČÍ S.RTI BRATRA IURLA _JEŽÍŠOVA /CHARLES DE FOUCAULD/ 

Narodil se 15.9. 1857 ve Štrasburku, záhy osiřel, asi v 17 letech 
ztratil víru. Po maturitě vstoupil do vojenské akademie Saint-Cyr, ja-
ko poručík byl poslán do severní Afriky, ale pro neukázněnost byl pro-
puštěn z armády. Při zprávě o bojích, v nichž je nasazen jeho pluk, 
žádá však o znovupřijetí a v Africe se znamenitě vede. Opět odchází 
z armády a podniká v přestrojení za žida téměř roční průzkumnou cestu 
po Maroku, kam byl přístup křestanům zakázán pod trestem smrti. Z té-
to výpravy vytěží vědecké dílo, které ho proslaví. 

V době, kdy připravuje v Paříži své dílo o Maroku k vydání, dochá 
zí k jeho úplnému obrácení a nastává cesta hledání. Vikomt de Foucauld 
vstupuje k trapistům a je poslán do Sýrie, ale ani tento přísný řád se 
mu nezdá dost strohý. Opouští řád a Žije v Nazaretě jako sluha v klá-
šteře klarisek. Na radu jedné řeholnice začíná studovat teologii a 9. 
června 1901 je vysvěcen na kněze. Vzdává se vojenských hodností 3 své-
ho obrovského jmění a téhož roku odchází do Afriky jaKo poustevník. 

Již v klášteře t rapi stí, sepsal řeholní pravidla, o nichž jeho du-
chovní Otec, p.Huvelin, prohlásil, že je nemožné podle nich žít, že 
jsou neuskutečnitelná. Bratr Karel Ježíšův v bílém burnuse, na němž je 
srdce s křížem, žije podle této své řehole v jižním Alžírsku v Béni-
Abbes. Zřizuje si tu kapli, malou světničku pro sebe a místnost pro ho-
sty. Uprostřed mohamedánů píše své katecheze "Evangelium-předkládané 
chudým Sahary". sv. může sloužit, jen má-ii křestana, který by mu 
přisluhoval. Bývají to vojáci z nedaleké posádky nebo projíždějící ku-
rýři a přátelé důstojníci. Bratr Karel touží po příchodu laiků, kteří 
by pomáhali evangelizovat zemi, a píše pro ně "Stanovy, sdružení bratří 
a sester Božského Srdce Ježíšova". Nikdy se však nedočkal trvalého spo-
lupracovníka ani následovníka. 

Život v 3éni-Abbes se mu zdál ještě příliš pohodlný, proto r.1005 
se usadil daleko na jihu v Tamanrasset v úplné samotě nedaleko vesnič-
ky, kde sídlili otroci a služebníci kočovných Tuaregů a kam se Tuarego-
vé vracívali. Navázal s nimi přátelství, naučil se jejich jazyku, na-
psal slovník a gramatiku a zapisoval jejich písně a vyprávění. Snažil 
se pomáhat jim v nemoci, staral se o staré neduživé otroky, učil děti 
- a nikdy nikoho nepokřtil! 

Když vypukla první světová válka, stal se terčem propagandy podně-
cované nepřáteli Francie a 1.12.1916 byl ve svém "klášteře" zradou pře-
paden a zastřelen. Pohřbili ho nedaleko na pahorku, odkud je krásný 
rozhled na okolní krajinu. Později bylo jeho tělo převezeno do El-Golé-
a a jen jeho srdce zůstalo na místě, jemuž zasvětil svůj život. 

R. Bažin končí knihu "Otec Foucauld" slovy:"Pane, tvůj služebník 
ukázal cestu těm, kdo k Tobě chtějí přivést duše mohamedánů. Tolik Tě 
o ně snažně prosil, byl to mnich bez kláštera, mistr bez učedníka, ka-
jícník, jehož v samotě udržovala naděje na dobu, kterou neměl spatřit. 
Zemřel uprostřed práce. Kvůli němu se nad nimi smiluj! Ze svého bohat-
ství uštědř chudým islámu a odpust pokřtěným národům příliš dlouho tr-
vající lakotu!" 

Bratr Karel Ježíšův byl připraven na smrt a po léta se připravo-
val na prolití krve. V jedné meditaci o umučení píše: "Prosím Tě ve 
Tvém jménu, o můj NejmilejŠí, o milost prolít pro Tebe svou krev z lás-
ky, odvážně, tak, abych Tě to nejvíce oslavil." 

Svá duchovní cvičení často končí takto: "Neustále se připravovat 
na mučednictví a přijímat §e bez sebemenší obrany jako božský Beránek 
Jdžíš, jako Ježíš, pro Ježíše." 

Charles de Foucauld je jeden z nejvotších lidí nedávné doby, kdo 
plně žili svůj lidský život, "jako by viděli neviditelné". Vše v jeho 
životě se vysvětluje vírou a bez víry nic nemá smysl. 

x x x 


